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Deze keer een nummer over dromen. Dromen 
die je in je leven hebt, kunnen een motor zijn; een 
drive om ergens naar toe te werken.  Maar dromen 
kunnen ook, door omstandigheden in het leven, niet 
uitkomen. Dan is het vaak een hele kunst om dit te 
verwerken en de veerkracht te vinden voor nieuwe 
dromen. Dat is een individuele zoektocht waarover 
mensen in dit nummer hun verhaal vertellen.

Marij de Roos



Op het laatste moment
Van het vroegste begin
Heb ik een masker opgezet
Door het diepste verlangen
Na de dodelijkste klap
Heb ik een masker opgezet
In de ultieme bevestiging
Door het intense antwoord
Heb ik een masker opgezet
Vanuit de pijnlijkste toestand
In hart en ziel zo bang
Heb ik een masker opgezet
Blijvend gevangen in het verleden
Heb ik met mijn handen in bed
Door het alom aanwezige heden
Het masker weer opgezet

LES BEAUX 
MASQUES

door JOHN JONGEJAN
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De golven gaan op en neer
De branding slaat op het strand

De adem van de zee

HANSKU
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ver van alle drukte waarin we leven. Waarin je leeft van 
het land, midden in de natuur. Op een boerderij met 
kippen en geiten waar je de hele dag bezig bent met het 
meest primaire namelijk zorgen voor eten en onderdak. 
Je leeft met en in de natuur, zonder de natuur te belas-
ten. Maar als puntje bij paaltje komt, ben ik natuurlijk 
weer veel te gehecht aan alle luxe die mijn eigen leven 
kent.
Of ik droom van een baan waarin je alleen doet wat 
je leuk vindt, bijvoorbeeld een textielatelier. Ik maak 
dan mooie kleding en hebbedingetjes zoals kussentjes, 
kleedjes en tassen. In een leuk karakteristiek pandje in 
een klein dorp. Maar natuurlijk kan ik mijn baan niet 
opzeggen, want ik heb verplichtingen. De lasten moeten 
worden betaald. 
Het blijft bij dromen.

Leuke dagdromen vind ik ook altijd dromen over absurd 
veel geld. Je wint 20 miljoen; 1 miljoen is niet genoeg, 
nee, gelijk 20 miljoen. Wat zou je dan doen? Wie zou je 
blij maken met een geldbedrag, wie zou je helpen? En 
waar zou je gaan wonen? Zou je dan nooit meer werken, 
of juist alleen doen wat je leuk vindt? 

Iedereen droomt weleens. Specialisten zeggen dat we 
elke nacht dromen. We verwerken dan de ervaringen 
die we overdag hebben opgedaan. Maar ik kan me bijna 
nooit iets herinneren van wat ik heb gedroomd. Als kind 
wel, toen had ik de meest levendige dromen, zo echt, en 
af en toe  angstaanjagend. 

Wel kan ik me soms verliezen in het dagdromen. De 
dromen en wensen die je nog hebt in je leven. Nu eens 
realistisch, maar meestal onrealistisch. Over bestemmin-
gen, doelen of dingen die je zou willen doen, ver weg 
buiten je bereik. 
Maar is dat wel zo?
Soms leggen we ons beperkingen op door de regels 
waarbinnen we leven. Slechts 
enkelingen durven alle banden te verbreken en 
te kiezen voor een totaal ander leven, voor een leven 
waar zij van dromen. 
Ik ben dus een schijtebroek, want ik durf dat niet. Ik 
droom ook weleens van een leven in een land ver weg, 

DROMEN
door SUZANNE OORD
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Geef je geld aan goede doelen of geef je het uit aan 
mooie dure auto’s, boten en grote huizen. 

Heeft u de film ‘Sleepless in Seattle’ gezien?  Tom Hanks 
speelt een jonge vader die net weduwnaar is geworden. 
Zijn zoon belt naar een radioprogramma ‘Dreams and 
Wishes’, om voor zijn vader een nieuwe vriendin te wen-
sen, want hij is zo alleen. Meg Ryan luistert in de auto 
naar dat programma en hoort de oproep. Ze wordt op 
slag verliefd. Vervolgens doen ze er de hele film over om 
elkaar eindelijk te ontmoeten. Een liefdesverhaal over 
de liefde van je leven. 

Maar zijn alle dromen dan onbereikbaar? Blijft alles wat 
je droomt dan een droom? 
Op de een of andere manier dromen we meestal over 
zaken die mijlenver van ons af staan. We dromen nooit 
over alledaagse dingen.
Dat is misschien wel de essentie van een droom.Want 
immers, als je je droomt werkelijkheid maakt, kun je 
daar niet meer over dromen. Misschien moet de mens 
altijd iets te dromen hebben. 

Eén manier om je dromen te realiseren is Ikigai, een 
Japans concept dat, simpel gezegd, staat voor ‘de reden 
die je hebt om ’s ochtends uit je bed te komen’. In het 
Frans wordt dit wel ‘raison d’être’ genoemd. Ikigai is een 
samenvoeging van de woorden ‘iki’, dat leven of levend 
betekent, en het woord ‘kai’ (uitgesproken als gai), dat 
staat voor waarde, effect, resultaat of nut. Het gaat over 
het hebben van levensdoelen waardoor je levensvreug-
de behaalt. Het kan een zoektocht zijn naar waar je 
goed in bent, waar je van houdt en wat de wereld nodig 
heeft. Volgens de Japanse filosofie de sleutel tot een 
gelukkig en voldaan leven. 

En terwijl ik dit zo door mijn gedachten laat gaan, hoor 
ik in de verte de kerkklok 12 uur slaan. Tijd om zelf naar 
dromenland te gaan. Ik wens iedereen de meest prachti-
ge dromen toe, en blijf vooral dromen!

foto: Suzanne Oord
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OUDE DROMEN, 
NIEUWE DROMEN

Veel van mijn oude dromen,
zijn niet uitgekomen.

Lerares, of tolk,
steeds weer verscheen die donkere wolk.

Een eigen zaak, of advocaat,
in gedachten gaf ik iedereen raad.

Winkeljuffrouw,
was wat ik ook niet worden zou.

Nog steeds is er veel verdriet
vanwege dromen

die niet zijn uitgekomen.
Nieuwe dromen kwamen en gingen weer.

Vaak verkeerde ik in zwaar weer.
Al zal er niets van terechtkomen,

ik zal altijd blijven dromen.

Henny van Dalen
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Marcel Beerens is manager bedrijfsvoering binnen Zorg-
groep Werken en Leren. Hij is sinds 1 mei 2019 in dienst 
en voelt zich als een vis in het water.
“Ik voel me echt een ‘Breburger’ en wil me verbonden 
voelen met de organisatie, dat is belangrijk”,  vertelt hij.
Samen met Kees van de Wouw stuurt hij de Zorggroep 
Werken en Leren aan. 
Het streven is een ruim en gevarieerd aanbod te leve-
ren aan cliënten en aan te sluiten bij de vraag van de 
cliënten. Herstelgericht werken. “We zijn bewust bezig 
met de herstelvisie die we binnen de ggz hanteren. Dat 
kunnen ook kleine stappen zijn. We zijn er voor alle 
cliënten: ambulant, jeugd en senioren, en ook op de 
terreinen in Dongen en Etten-Leur. Dus alle cliënten. We 
denken niet in hokjes.”
 
Een droom die Marcel heeft, is dat iedereen binnen de 
GGZ weet wie zij zijn. Marcel: ”Er zijn op dit moment 
veel collega’s die niet eens van ons bestaan weten. 
Dat is jammer, en daar is dus nog werk aan de winkel. 
Werken en Leren kan een hele belangrijke stap zijn in 
het herstel van cliënten. We gaan ook veel meer de 
verbinding en samenwerking aan met externe partijen, 
bijvoorbeeld met FAMEUS en FRITS. 

Zo is er een groenproject gestart, het 
project ‘FRITS en Fruitig’. We proberen daarin ook aan 
te sluiten bij de visie van FAMEUS. Verder streven we 
naar tevreden klanten en tevreden medewerkers.”
Janine de Hoon werkt al bijna 11 jaar als leer-werkcoach 
bij GGz Breburg. Ze begon ooit als leerling verzorgende, 
daarna verpleegkundige, woonbegeleider, manager bij 
FACT en nu dus leer-werkcoach. “Ik ben graag bezig met 
herstel. Ik begeleid mensen bij het zinvol invullen van 
hun dag. Iemand komt met een vraag. Door middel van 
vragen stellen, komen we erachter wat iemand graag 
zou willen. Dan stellen we samen stappen en doelen 
vast om dat doel te bereiken.”
 
Janine heeft als droom om binnen GGz Breburg te 
kunnen uitbreiden in vraaggericht werken, maar daarbij 
niet het aanbodgericht werken los te laten. Een per-
soonlijk op maat gemaakt aanbod, vraaggericht, en de 
regie bij de cliënt laten. 

MAAK JE DROMEN 
WAAR BIJ 
WERKEN EN LEREN

door HENNY VAN DALEN & SUZANNE OORD
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 Wat kunnen jullie doen 
zodat cliënten een stap 
verder komen om hun 
dromen waar te maken?
Marcel: “Dat begint bij goed luiste-
ren. Welke doelen heeft een cliënt, 
welke ondersteuning vraagt hij/zij?  
Samen kijken of we dan stapjes kun-
nen zetten richting die droom.”
Janine: ”In Etten-Leur hebben we 
een wensboom gemaakt waar cliën-
ten een wens of droom in kunnen 
vullen. Zodra er een cliënt bij ons in 
het traject komt, vragen we welke 
doelen iemand heeft, en wat iemand 
nodig heeft om daar te komen. 
Vooral niet zelf invullen voor iemand, 
maar de regie bij de cliënt laten.”
 

Is er een vastomlijnd plan om 
die dromen waar te maken?
Marcel: “We hebben een jaarplan. 
Daar staat in wat onze doelen zijn. 
Vanaf 2021 krijgt iedere locatie een 
eigen jaarplan, waarin staat wat die 
betreffende locatie nodig heeft om 
zijn doelen/dromen te bereiken.
 Als een cliënt wel of niet zijn droom 
kan waarmaken, heeft dat effect op 
hem/haar. 
Janine: “Als het lukt om je droom 
waar te maken, geeft dat enorme 
kracht. Het hebben van een droom 
geeft een doel om naar toe te 
werken. Soms merk je dat cliënten 

hun neus stoten en een stapje terug 
moeten doen. Maar daar leren ze 
ook van, ze stellen hun droom of doel 
bij. Mensen hebben niet voor niets 
een bepaalde droom, daar ligt altijd 
een onderliggende wens onder. 
Hoe lastig dit ook kan zijn, er lukt 
altijd wel iets.”
 
Hoe helpen jullie cliënten om 
verder te
komen en verwachtingen bij te 
stellen?
Janine: “Door met name te vragen en 
te luisteren. Erover praten is belang-
rijk. Vooral vragen, en de antwoor-
den door de cliënt laten geven. Soms 
teken ik het ook uit, letterlijk een 
tijdlijn. Waar ben je nu, en waar wil 
je heen? Dat helpt soms ook.”
 

Even praktisch: wat is de Zorg-
groep Werken en 
Leren?
Marcel: “Binnen de Zorggroep Wer-
ken en Leren proberen we vraag- en 
herstelgericht te werken aan doelen 
van cliënten, om stappen te zetten 
in hun herstel. Dat is heel divers en 
kan op een terrein zijn waar mensen 
wonen, maar ook in de wijk of op 
externe locaties. Vroeger heetten we 
DAE: Dagbesteding Arbeid en Educa-
tie. Dat dekt de lading eigenlijk beter. 
We hebben een divers aanbod op het 

gebied van Dagbesteding, Arbeid en 
Educatie.”
 
Wat is nu het verschil tussen 
een participatiecoach en een 
leer-werkcoach? 
Marcel: “Het is inderdaad best 
ingewikkeld. Vanaf januari zijn er 
leerwerk-coaches, arbeidscoaches en 
participatiecoaches. 
Een leer-werkcoach begeleidt cliën-
ten die graag meer sociale contacten 
willen of vrijwilligerswerk willen 
doen, ook naar leuke en zinvolle 
dagbesteding. 
De participatiecoaches zijn eigenlijk 
de vroegere activiteitenbegeleiders. 
Zij helpen de cliënten in die activi-
teiten hun doelen te behalen. Een 
arbeidscoach helpt cliënten meer 
richting werk, al dan niet betaald, of 
vrijwilligerswerk. ”We willen de par-
ticipatiecoaches meer op de inhoud 
laten werken. Dus dat zij nog beter 
gaan kijken naar een persoonlijk 
plan. Waarom komt iemand naar de 
dagbesteding, wat zijn de ondersteu-
ningsvragen?”
Janine: “We geven zelf ook toe: het is 
ingewikkeld met al die coaches. We 
zijn wel voornemens om dat wat te 
vereenvoudigen.”
 

Kun je verder nog iets 
vertellen over jouw functie als 
leer-werkcoach, Janine?
Janine: “We werken met een tra-
jectplan voor een cliënt, waarin alle 
leefgebieden aan de orde komen. Dat 
is soms wel een beetje dubbel, om-
dat cliënten vaak al veel  planningen 
hebben bij FACT of woonbegeleiding. 
Bij Werken en Leren leggen we de 
nadruk op wat de persoonlijke be-
hoeften zijn op het gebied van werk, 
hobby’s, ontspanning en dagactivi-
teiten. Daarbij is gelijkwaardigheid 
belangrijk. 
We laten de regie bij de cliënt. In 
plaats van te zeggen: ‘Ik bepaal wat 
goed voor jou is’, kijken we samen 
hoe cliënten zelf de regie weer kun-
nen pakken over hun leven.”
 
Beiden bedankt voor het interview!

foto: Suzanne Oord
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WE MOETEN 
ONZE 
PARADIJSVOGELS 
KOESTEREN
Op het politiebureau in Etten-Leur vertelt Hanny de Jong 
mij over haar functie als wijk- GGz’er in deze gemeente. 
De wijk-GGz is een pilot in een samenwerkingsverband 
van GGz Breburg, de politie  en de gemeente Etten-Leur. 
Hanny had bij de start al ruim twintig jaar ervaring als 
medewerker van GGz Breburg. Die expertise blijkt zeer 
waardevol voor de politie en voor de gemeente in de 
benadering van verwarde personen die een voor hun 
omgeving ongewenst gedrag vertonen. Hanny fungeert 
als verbindingsofficier in de communicatie tussen een 
verward persoon, de politie en de gemeente. 
De pilot die startte op 1 maart 2018 werd al heel snel 
overweldigd door het eigen succes. In het sociale domein 
is er weinig kennis over verward zijn. Er gaapt een gat 
tussen een verward persoon en instanties. De vraag om 
daarin een communicatieve verbinding te leggen was veel 
groter dan verwacht. Voor Hanny was dat ook verrassend. 
Zij vertelt: “Ik dacht dat in de wijk, waar mensen nog zelf-
standig functioneren, de situatie minder erg zou zijn dan 
binnen de instellingsmuren, maar ik schrok van het aantal 
schrijnende situaties achter de voordeur, niet zichtbaar 
voor hulpverleners. Het is schokkend dat er zoveel lijden 
is.”  
Mensen kunnen op allerlei momenten en op allerlei 
gebieden vastlopen in hun leven. Bijna altijd is er samen-
hangende problematiek op andere levensgebieden. 
Bij verwarde personen gaat het om mensen die de grip 
op hun leven (dreigen te) verliezen waardoor het risico 
aanwezig is dat zij zichzelf of anderen schade berokke-
nen. Verwarde personen zijn niet alleen mensen met 
psychische problematiek. Het gaat ook over mensen met 
dementie, jongeren met verslavingsproblematiek en om 
kinderveiligheid. 
Hanny: “Ik trek in mijn werk vaak samen op met de 

wijkagent. In de praktijk gaat het zo dat mensen de politie 
bellen omdat zij denken dat iemand verward gedrag ver-
toont. De politie gaat dan kijken of er iets aan de hand is. 
Als ik in functie ben, ga ik er ook heen om mee te kijken. 
Als het gaat om ernstige verwardheid is hulpverlenen 
meer effectief dan strafvervolging. Soms ondersteun ik 
in het contact tussen de verwarde persoon en de politie 
om door het verwarde gedrag heen te kunnen vertalen 
wat de persoon bedoelt. Voor de politie is het fijn om te 
weten hoe deze het beste benaderd kan worden zodat 
deze zichzelf niet in de problemen brengt. Als er geen 
hulp is georganiseerd en ik denk dat de persoon daar wel 
behoefte aan heeft, ga ik dat organiseren. 
Ik heb een rol in het monitoren van buurtoverlast als het 
om verward gedrag gaat. Buurtbewoners ervaren niet al-
leen overlast, ze maken zich ook zorgen om hun buurtge-
noot. Burgers vinden verward gedrag vaak ook ongewenst 
gedrag terwijl dat niet per se het geval hoeft te zijn. Het 
is dan fijn om te weten dat ze zich geen zorgen hoeven te 
maken. We moeten in onze maatschappij onze paradijs-
vogels koesteren. Buurtgenoten signaleren vaak als eerste 
dat het met iemand niet zo goed gaat. Het is goed dat je 
er als wijk-GGz direct bij betrokken kunt zijn. Ik kan voor 
verbindingen zorgen met instanties zoals bijvoorbeeld de 
woningcorporatie. Dat is de kracht van vroegsignalering. 
Zo ben ik ook nauw betrokken bij stalkingsgedrag. Als dat 
veroorzaakt wordt door verward gedrag, kan ik in een 
vroegtijdig stadium gepaste hulp inzetten waardoor de 
stalking voorkomen of gestopt kan worden. 
Wanneer iemand op een wachtlijst staat voor een 
GGz-behandeling en de wachtlijst heel lang is, kan ik 
kijken wat voor hulp er tussentijds geboden kan worden. 
Dat is voor mensen fijn. Ik heb hele korte lijnen met de 
Wmo-voorzieningen. 

door ADDY BAKX
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GGz Breburg ‘verhuurt’ mij aan de gemeente 
Etten-Leur. Die is mijn opdrachtgever en eerste  
aanspreekpunt. De gemeente wil onder andere 
het aantal meldingen met incidentcode ‘E33: 
overlast door persoon met verward gedrag’ op nul 
zien. Sinds de start van de pilot zijn deze meldin-
gen enorm naar beneden gegaan. In de coronatijd 
zijn ze nog weer wat gestegen door het niet meer 
thuis kunnen komen bij mensen die verward zijn. 
Daarnaast ben ik procesregisseur voor de casuïs-
tiek van verwardheid in de gemeente Etten-Leur. 
Ik lever de psychische expertise in het sociaal 
domein.  
De wijk-GGz’er is een functie in ontwikkeling. 
Op diverse plekken binnen GGZ Breburg worden 
pilots ontwikkeld. Er is onderlinge uitwisseling en 
overleg. De pilot in Etten-Leur hoopt dit jaar voor-
zichtig te kunnen constateren dat er door vroeg-

signalering minder crisissituaties zijn ontstaan. 
Wij hopen binnen de GGz meetbaar te kunnen 
maken wat het effect van de wijk-GGz is. De com-
binatie van deze drie partners in het samenwer-
kingsverband geeft kracht. Etten-Leur is represen-
tatief voor de landelijke situatie. Het zou mooi zijn 
als de pilots van GGz Breburg ertoe leiden dat in 
alle gemeenten een wijk-GGz gewaarborgd wordt. 
Dat maakt dat in heel Nederland vroegtijdige inzet 
bij verwarde personen kan plaatsvinden. 
De functie van wijk-GGZ’er benadert voor Hanny 
een ‘droombaan’ omdat je met veel individuele 
vrijheid mag pionieren en ontwikkelen in een 
baan die soms moeilijk maar bijzonder leuk is. 
Juist de samenwerking maakt het zo krachtig. 

Hanny de Jong, 
Wijk-GGz’er
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BLIJVEN DROMEN 
ONDANKS VERLOREN 
DROMEN

Dromen zijn iets ongrijpbaars, maar veel mensen hebben 
juist dromen om iets tastbaars te bereiken of te krijgen. 
Het maakt een verschil of iemand jong of oud is, 
zelfstandig woont, samen of alleen, of in een beschermde 
woonvorm. Dromen veranderen met de jaren en er zijn 
ook verloren dromen. Maar juist blijven dromen geeft 
kracht en richting in het leven. In enkele korte interviews 
heb ik jongeren en ouderen naar hun dromen gevraagd.
Bij de jongeren komt het volgende naar voren. Ken wil 
een eigen plek hebben en een baan. Katja wil een studie 
of relatie. Beiden willen het liefst een leven zonder al 
te veel medicatie. Dit komt omdat men zelfstigma heeft 
en zich minderwaardig voelt. Robby wil een goede baan 
met veel geld want hij zit nu in een uitkering en kan veel 
zaken niet doen. Ook de andere jongeren willen spor-
ten, reizen, de hipste kleding en schoenen dragen. Roos 
neemt zichzelf haar eigen positie vaak kwalijk. Ze zegt 
dat ze pech heeft maar eigenlijk wel een zelfstandig goed 
leven kan hebben. Ken wil zichzelf graag aan de buiten-
wereld laten zien, dat heeft ook wel met status te maken. 

Hij wil gewoon laten zien dat hij na een vervelende 
periode zeker weer mee kan doen in de samenleving. De 
buitenwereld of vrienden begrijpen niet altijd waar de 
jongeren mee te kampen hebben. Ze stuiten op onbegrip 
en onwetendheid van anderen. Wanneer een groep een 
stempel krijgt heeft dat met stigma te maken.
Bij de ouderen komt naar voren dat ze vaak meer geld 
willen hebben omdat ze al zo lang rond moeten komen 
van een uitkering. Betsy is ook vaak verdrietig dat ze 
geen baan kan krijgen of volhouden. Ondanks dat Jan zijn 
aandoening heeft geaccepteerd heeft hij veel zelfstigma. 
Jan en Betsy zien zich als afwijkend en hebben vaak een 
depressieve en minderwaardige blik naar zichzelf toe. 
Ze geven aan dat wanneer ze weer in crisis raken ze nog 
meer mensen om zich heen verliezen. Nico heeft gevoe-
lens en gedachten over ‘er niet meer zijn’. Hij heeft ook 
goede dagen en geeft dan aan dat hij blij is stabiel te zijn. 
Dromen die Jan, Betsy en Nico nog hebben, gaan vaak 
over een relatie of vriendschap die ze missen.
Ook zijn er dromen die iedereen, met of zonder aandoe-
ning, heeft: een echte, warme, steunende relatie, hechte 
vriendschappen waar men op terug kan vallen, reizen 
om zo iets van de wereld te zien omdat men al lang in 
dezelfde omgeving zit, een auto, brommer of fiets voor 

 door JOHN JONGEJAN   
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“Als ik alleen 
maar bij jou kan zijn 

in mijn dromen, zou ik 
voorgoed gaan slapen.



meer vrijheid, een woning die helemaal van henzelf is, 
een goed diploma of een baan en genoeg geld.
Betsy en Katja hebben de grote droom of wens dat de 
aandoening verdwijnt. Dat zou meer zelfvertrouwen 
geven om zaken te ondernemen en voor elkaar te krijgen. 
Robby vindt het lastig om te bespreken dat je ook met 
een aandoening nog veel kunt bereiken. Voor Nico is het 
moeilijk dat de aandoening een aangepast leven vraagt. 
Ken vraagt zich af hoe dat moet, een aangepast leven, 
want hij komt vaak niet verder en ploetert maar raak. 
De kijk van Betsy op zichzelf en die van anderen op haar 
ervaart ze als kritisch en negatief geladen. Roos geeft aan 
vaak geen energie te hebben of hulp te missen om doelen 
te bereiken. Ken klaagt over dezelfde dagelijkse sleur.
In de herstelvisie staan dromen, wensen en behoeftes 

van mensen met een aandoening als kernpunt centraal. 
Door hiervan kennis te nemen krijgen mensen kracht. Zij 
kunnen dan op weg gaan naar een leven waarbij de aan-
doening niet meer centraal staat. In de teams van de ggz 
hanteert men de herstelondersteunende zorg. De cliënt 
staat hierin centraal en heeft eigen regie over zijn of haar 
leven. Dit om na een crisis het leven weer op te pakken 
en de zorg te krijgen die hem of haar verder brengt. Zo 
kun je door de juiste zorg verder komen en opnieuw 
beginnen. Werk en dagbesteding zijn daarbij speerpunten 
die herstel en dromen tastbaarder maken.
Uit de interviews blijkt dat ondanks ervaren stigma en 
zelfstigma mensen nog vele dromen hebben om iets 
anders of beters van hun leven te maken. Ondanks de 
verloren dromen blijven ze dromen.
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MAAK JE DROMEN 
WAAR BIJ DE GGZ 
BREBURG
Vertel eens iets over jezelf? 
“Ik ben Yerko Raams, 47 jaar, maar ik voel me 28. Ik werk 
20 jaar voor GGz Breburg, dit is mijn eerste werkgever. 
Wat dat betreft ben ik trouw: als ik het naar mijn zin heb, 
blijf ik. Belangrijk vind ik betekenisvol werken, en trots 
kunnen zijn op wat je doet.  
Toen ik jong was, heb ik lang gezocht naar wat bij mij 
hoorde. Ik ben graag onder de mensen en dacht daardoor 
aan de horeca. Mijn moeder werkte in de ouderenzorg, 
dus associeerde ik de zorg met ouderen. Totdat mijn opa 
in het ziekenhuis kwam te liggen. Daar zag ik wat 
goede zorg kon betekenen. Toen ben ik de opleiding 
HBO Verpleegkunde gaan doen en liep stage bij de GGz 
Breburg in Etten-Leur. Dat beviel zo goed dat ik daar ben 
gebleven. 
Door de jaren heen heb ik wel andere functies gehad. 
Daarin was ik zoekende naar wat bij mij paste. 
Nu werk ik sinds een jaar als relatiebeheerder voor het 
MSS (Maatschappelijk Steun Systeem) en dat bevalt me 
echt goed.  We kijken bij het MSS met diverse partijen 
zoals gemeente, politie, zorgnetwerken, woningbouwver-
enigingen en bemoeizorg, naar casussen in de gemeente. 
Dat kan gaan om burenoverlast, verslaving, verwarde 
personen, eenzaamheid, radicalisering en nog veel meer. 
Niet alles heeft dus te maken met psychiatrie. We kijken 
met alle partijen hoe we iemand (of een gezin) het beste 
kunnen helpen. Die gezamenlijke betrokkenheid, dat is de 
kracht van het MSS. Het is mooi om dan gezamenlijk tot 
een oplossing te komen. 
Dit doe ik in acht verschillende gemeentes.”
 

Hoe ziet voor jou de ideale GGz eruit?
“De ideale ggz is voor mij geïntegreerd in de maatschap-
pij. Zij zoekt de verbintenis met allerlei sociale partners. 
Soms maak ik me zorgen over de verharding van de 
maatschappij. 
Daarom is het jammer dat het kwartiermaken is gestopt. 
Juist nu, nu we bezig zijn met ambulantiseren, meer 
behandelen thuis en minder opnames, is kwartiermaken 
belangrijk. 
Dat hadden we natuurlijk eigenlijk vooraf moeten doen, 
de maatschappij voorbereiden op 
mensen met een psychiatrische kwetsbaarheid. 
Als ik de ideale ggz mag indelen, en niet aan geld of 
middelen hoef te denken, zou ik veel inzetten op jeugd en 
preventie. Daar zijn wachtlijsten niet wenselijk.
Ik zou ook het aanbod verbreden. Nu kunnen mensen 
met meerdere diagnoses soms moeilijk terecht. We we-
ten soms geen raad  met mensen met complexe proble-
matiek.
Ook zou ik de zorgverzekering minder macht geven, of 
geen macht misschien wel. Geld is nooit een goede moti-
vator om zorg te bieden. 
Er zouden minder regels zijn. Verantwoordelijkheid 
afleggen door registraties kost nu ook te veel tijd, dat gaat 
allemaal af van de zorg die je iemand kan bieden. Toen 
ik begon als verpleegkundige bijvoorbeeld, was dat er 
allemaal niet. Nu vraagt de zorgverzekering bij elke scheet 
(bij wijze van spreken) om verantwoording. Dat is te ver 
doorgeschoten en kost te veel tijd. 
De zorg is duurder geworden, dat weet ik ook wel, en ik 
heb er ook geen oplossing voor, maar gewoon wat small 
talk met iemand is ook fijn. Het hoeft niet gelijk een inge-
wikkelde behandeling of gesprek te zijn. Ik denk dat veel 
cliënten daar ook behoefte aan hebben. 
Ook van de inzet van ervaringsdeskundigheid zie ik de 
voordelen. Iemand die weet wat je doormaakt. Dat doen 
we bij de GGz Breburg al heel goed, ervaringsdeskundig-
heid includeren in de zorg. En ook de regie bij de cliënt 
laten.”
 

door HENNY VAN DALEN & SUZANNE OORD
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Heb je nog dromen voor de psychiatrische zorg?
“De ggz kan allerlei plannen hebben om uit te voeren, 
maar je bent van zoveel factoren afhankelijk. Zorgverze-
keraars, andere sociale partners, maar ook de normen en 
waarden die leven in de samenleving. ‘Wat is normaal?’ 
We zijn zo geprogrammeerd om bepaalde dingen 
te vinden van mensen, en dus vooroordelen te hebben. 
Iemand beoordelen op uiterlijk, gedrag etc. Ook nu via 
sociale media. Daar zou ik ook nog wel een droom in 
hebben, om daar met elkaar mee aan de slag te gaan. 
Gelukkig doen we daar met MSS al veel aan, maar er zijn 
nog heel veel slagen te winnen. 
Zo zou ik ook graag een 24-uurs zorg zien voor de psychi-
atrie. Daar waar het in een ziekenhuis heel normaal is om 
‘s nachts zorg te bieden, is dat bij psychiatrie nog niet het 

geval. Mensen zijn niet in de war van negen tot vijf, en 
alleen door de week. Dat gaat ook 24 uur per dag door, 
dus zou de zorg dat ook moeten doen. 
Ik heb mooi werk en ik doe het met superveel enthou-
siasme maar soms lopen we tegen wetten aan zoals 
de Participatiewet en de Wmo (Wet maatschappelijke 
ondersteuning) waardoor we te weinig ruimte krijgen om 
maatwerk te leveren. Maar als we dat dan toch voor el-
kaar krijgen, dan is dat prachtig. Om dan toch met elkaar 
de schouders eronder te zetten voor de cliënt.”
 
Heb je nog persoonlijke dromen?
“Dat betekenisvolle wat ik doe, zou ik ook graag in het 
buitenland willen doen. Om daar 
kansarme mensen te helpen. Dan gaan we met het hele 
gezin en helpen we mensen in 
moeilijke situaties. Dat zou ik nog wel graag doen, als we 
een kans krijgen. 
Ook straks als ik met pensioen zou zijn, kan ik niet achter 
de geraniums gaan zitten, dan zal ik altijd een betekenis-
volle bezigheid zoeken. 
En trouwens, ik wil ook nog helikopterpiloot worden. Dat 
is mijn jongensdroom. (lachend) 
Maar ik weet niet of dat gaat gebeuren!”

foto: 
Suzanne Oord
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WIJ BESTAAN
Sommigen hebben littekens

Sommigen zijn zichzelf niet meer
Anderen geloven dat het beter wordt

Anderen zien hun eigen kracht
Sommigen kunnen het leven niet meer aan

Sommigen verzuipen in hun emoties
Anderen geloven dat elke dag een nieuw begin is

Anderen zien na het donkerte het licht
Ik ben één van die sommigen soms

Ik ben één van die anderen dan weer
Jij ook?

Sommigen kunnen niet meer houden van
Sommigen dragen enkel haat en achterdocht

Anderen geloven dat liefde overwint
Anderen zien de toekomst zonnig in

Sommigen twijfelen aan zichzelf
Sommigen zijn zo onzeker over hun eigen gevoel

Anderen hervinden de zin in hun leven
Anderen krijgen weer zelfvertrouwen

Ik ben één van die sommigen soms
Ik ben één van die anderen dan weer

Jij ook?
Sommigen geloven dat het nooit meer goedkomt

Sommigen denken dat hun leven voorbij is
Anderen geloven in herstel

Anderen weten dat er nog hoop is
Ik ben één van die sommigen soms

Ik ben één van die anderen dan weer
Jij ook?

Kom dan maar hier
Kom dan naast me staan

Laat je lijf en hart verwarmen door de zon
We kunnen samen de wereld aan

Want wij
Wij bestaan

door JOHN JONGEJAN
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DROMEN 
Over de ontwikkelingen in de GGz

Dromen, ik heb er veel.
Te veel om waar te maken.
Ik moet keuzes maken.
Ik wil graag wat bijdragen.
Samen met anderen.
Wat vind ik echt belangrijk?
Waar krijg ik energie van?
Wat gaat niet ten koste van mezelf?
Hoeveel tijd gaat het kosten ?
En wat wil ik daarnaast nog ?
Wat kan ik aan ?
Ik word al wat ouder.
Maar ideeën blijven komen.
Als dat toch eens ophield.
Maar het is ook leuk.
Ik krijg ook energie van m’n dromen.
Ik zou niet zonder willen.

Het gaat dus om het maken van keuzes.
En een paar dingen echt goed doen.
Niet veel langdurige projecten.
Kortdurende kunnen altijd wel.

Zelfdiscipline is belangrijk.
Zelfmanagement zelfs.
En dan luisteren naar mezelf.

Ik ben blij dat ik nog meedoe.
En wil dat graag blijven doen.
Dus: kiezen, kiezen, 
en niet alles kiezen.
Maar betrokken zijn bij een paar projecten.
Die ik, vanuit mijn eigen ervaring, belangrijk vind.

Niek

20



21



DE BOEKENPLANK
HENDRIK GROEN: REBELLIE VAN EEN TACHTIGER 
TEGEN DE SAAIHEID

“Kinderen lachen per dag ongeveer honderd keer. 
Volwassenen nog maar een keer of vijftien. Ergens 
onderweg is ons het lachen vergaan. Bejaarden 
worden niet als aparte categorie genoemd maar 
uit eigen waarneming zou ik zeggen dat de da-
lende lachlijn met het klimmen der jaren wordt 
voortgezet.” Zomaar een observatie van een krasse 
tachtiger die sinds een zestal jaar furore maakt: 
ene Hendrik Groen. In 2014 verscheen het eerste 
deel van zijn ‘geheim dagboek’: ‘Pogingen iets van 
het leven te maken’. Het sloeg aan en won het jaar 
erop al meteen de NS-Publieksprijs, net als twee 
jaar later het vervolg uit 2016: ‘Zolang er leven is’. 
De dagboeken geven een onopgesmukt beeld van 
het dagelijks leven in een fictief verzorgingshuis in 
Amsterdam-Noord. Overigens is de naam een pseu-
doniem; de persoon erachter (ene Peter de Smet) 
mijdt echter de publiciteit omdat hij geen zin heeft 
in ‘de heisa van bekendheid’. Van de dagboeken zijn 
inmiddels twee tv-series gemaakt met in de hoofd-
rollen Kees Hulst (als Hendrik Groen) en André van 
Duin (als zijn beste vriend Evert Duiker).

Rebellenclub
In het begin van zijn dagboek schrijft Hendrik nog dat 
zijn ouders een vooruitziende blik hadden toen ze 
hem zo noemden, want “veel braver zul je ze niet 
snel tegenkomen”. Maar geleidelijk schudt hij die 
braafheid wat van zich af. Zo durft hij zich langzaam 
maar zeker steeds meer uit te spreken tegen de 
bazige directrice Stelwagen, die wil dat iedereen 
zich maar mak aan alle regeltjes houdt. Als daad van 
verzet richt Hendrik met enkele medebewoners de 
club Omanido op (wat staat voor ‘Oud, maar niet 
dood’). Twee keer per maand gaan ze met een busje 
leuke dingen 

ondernemen, als een soort rebellie tegen de saai-
heid van de geijkte bingo’s. Een van de spelregels 
van deze ‘rebellenclub’ is: ‘De deelnemers mogen 
niet zeuren.’ Daarom richten ze in de huiskamer een 
‘ziektevrije tafel’ in, waar niet gepraat mag worden 
over kwaaltjes. Een aantal bewoners zijn daar niet 
blij mee, want dat is nu juist hun favoriete bezig-
heid...

Aquarium
Een van de leden van Omanido is Eefje, een be-
woonster waar Hendrik al meteen een goede klik 
mee heeft. Helaas wordt ze na een paar maanden 
getroffen door een hersenbloeding en overlijdt ze 
kort daarna. Zo is het dagboek van Hendrik Groen 
als het echte leven: een tragikomedie met afwis-
selend humor en ernst. Sommige passages zijn 
onbedoeld komisch – ook net als het echte leven. 
Zo komen op een dag twee agenten opdraven, 
die schaapachtig staan toe te kijken als Stelwagen 
aangifte wil doen van massale sterfte van vissen in 
het aquarium, nadat er enkele roze koeken in waren 
gedumpt. Op haar vraag wat met de lijken moet 
gebeuren, suggereren ze de prullenbak of de wc, 
waarna ze hoofdschuddend het gebouw verlaten.
In ieder geval is bij mij geen sprake van eerder-
genoemde dalende lachlijn bij het lezen van dit 
dagboek (en de vervolgdelen). Lezen ervan kan een 
probaat medicijn zijn tegen verzuring en humorloos-
heid. Zeker naarmate we weer een jaartje ouder 
worden...

Hendrik Groen: ‘Pogingen iets van het leven te ma-
ken’. Amsterdam: Meulenhoff, 2014.

door STAN DE LAAT
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BALANS
BALANS houden
de BALANS opmaken

tussen plussen en minnen
tussen yin en yang

Het reikhalzend uitkijken
maar ik wil niet vergeten
Het hier en nu
Dat is het enige wat iedere dag weer telt

De keuze die ik maak en steeds zal moeten maken
Ja, uiteindelijk ben ik heel ‘TROTS’
op wat ik het afgelopen jaar heb bereikt

door CIREMIDABRE
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HET KUNSTWERK VAN…

Foto’s Suzanne Oord

Deze schilderijen zijn 
van Peter Stoop. Zijn 
zwart-witschilderij-
en laten een mooie 
abstracte structuur 
zien.Het schilde-
rij van de kaars in 
verschillende fasen 
is prachtig weerge-
geven.

Zijn schilderijen zijn 
te koop. Voor meer 
informatie benader 
de redactie van de 
Piramide.
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QUOTE!
Wat als armoede je treft…?

en alles om je heen wegvalt…
Als je eigen huis niet meer als thuis voelt…

wat als…
je gevoel van veiligheid en rust je ontbreekt?

Ik voel me als een zwerver.. 
die wel een dak en een bed heeft

maar aan warmte – begrip – en liefde alles ontbreekt…
wat als… 

je thuis niet meer als thuis voelt…
Je onbegrepen…

Je ongeliefd… 
en AFGEWEZEN bent…

Je niet gehoord, en gezien…
niet wetende waarnaartoe…
dit is wat ons Nederland….

schaamteloos met mensen doet…
wat als…

die Hooggeplaatste mensen je nooit zullen begrijpen…
Pas als je deze ellende hebt doorleefd.. 

snap je of er werkelijk nog iemand om je geeft…

Liefs Yolanda
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DE DUIZEND SUCCESSEN VAN ONZE 
KUNSTENAARS ZIJN ONZE ÉCHTE WINST

Op een winderige, zonnige dag hadden we in Tilburg een interview met Rob Haen en Theunis van den Broek, de 
initiatiefnemers van project ‘The Living Museum’,  "een kunstatelier voor mensen met geleefde ervaring op het 
gebied van bijvoorbeeld verslaving, psychiatrie of dakloosheid", zo vermeldt  hun website.

Het idee voor The Living Museum ontstond vier jaar geleden. In navolging van The Living Museum New York 
werd een soortgelijk project opgezet in Nederland. Dit bleek een groot succes. Daarna werden op meerdere 
plekken deze projecten opgericht. Rob en Theunis kregen hierdoor de motivatie en inspiratie dit ook in Tilburg 
te doen. Beiden hadden werkervaring in de hulpverlening: Theunis op een ggz-afdeling, Rob bij de maatschap-
pelijke opvang in Tilburg. Ze liepen ertegenaan dat er veel met regels en orde werd gewerkt en minder met de 
mogelijkheden of talenten van de cliënten. Dit ging wringen, dus besloten ze tot dit project en legden er hun ziel 
en zaligheid in.

Gelijkwaardig
We arriveerden ruim op tijd met de deeltaxi. Het was wel 
even zoeken, omdat de huisnummering in de straat bij-
zonder was. Het project ligt aan de rand van het centrum, 
vlakbij het centraal station. De ruimte heeft veel ramen, 
doet open en ruimtelijk aan. Bij binnenkomst worden we 
ontvangen door Bas Hindriks, een van de kunstenaars, 
die ons van koffie voorziet. Bas zegt: “Hier nemen ze me 
serieus en word ik gestimuleerd. Iedereen die meedoet of 
het project bezoekt draagt iets bij, al is het maar koffiezet-
ten. Hier zijn we allemaal kunstenaar. We doen wat ons 
blij maakt. Termen als cliënten, bezoekers of deelnemers 
worden niet gebruikt. Iedereen is gelijkwaardig. Geduren-
de de openingstijden kan ik hier binnenlopen. Ik vertel 
wat over het museum voor geïnteresseerden. Bij de ggz 
ben je een diagnose, hier ben je een kunstenaar.” 
Theunis (HBO-V) en Rob (Social Work) voelen zich gelijk-
waardig aan de kunstenaars en zijn geen projectleiders, 
begeleiders of leidinggevenden. Ze zijn blij dat het boven 
verwachting loopt. “De kunstenaars zijn trots en blij op 
hun identiteit van kunstenaars en wat ze kunnen maken”, 
vertellen ze. “Het project stimuleert mensen iets met hun 
talent te doen. The Living Museum is geen dagbesteding 
en geen dagbehandeling. Regels (zoals bij instellingen) 
hebben we niet. Bij de hulpverlening staan de dagelijkse 
problemen centraal, bij ons wat je zelf kunt en doet. Je 
hebt geen indicatie nodig. Hier mag je gewoon jezelf zijn. 
Doordat iedereen een geleefde ervaring heeft, is er meer 
onderling begrip. Soms zeggen de kunstenaars zelf dat 
het beter is dat ze even niet komen. Dit houdt ook men-
sen buiten die er nog niet aan toe zijn om hier te komen.     

Mensen zijn hier geen nummers of dragers van diagno-
ses. Het talent van de kunstenaars staat voorop. Er zijn 
geen regels behalve boerenfatsoen. Fouten maken mag. 
Je kunt zijn wie je wilt, zolang je een ander en jezelf geen 
schade toebrengt. Je hebt wel een bepaalde verantwoor-
delijkheid, maar naar eigen kracht en vermogen.”
  
Al duizend successen
In The Living Museum hangt en staat overal kunst. Het 
is prachtig ingericht, met ook plekken waar kunstenaars 
kunnen werken. Heeft een kunstenaar een idee met de 
ruimte, dan wordt er wat mee gedaan. Zo is er een ruimte 
gemaakt met veel kitschmeubels en voorwerpen om even 
tot rust te komen, gemaakt op een creatieve manier met 
weinig geld.
Volgens Theunis en Rob zijn er al duizend successen bij 
The Living Museum, al zijn ze nog geen jaar bezig. De 
bedoeling is dat je de plek en de ruimte bij elk bezoek 
mooier maakt, bijvoorbeeld door koffie te zetten of door 
kunst te maken. De mensen nemen hun eigen spullen 
mee. Er is ook een kast met restmateriaal voor het geval 
dat mensen even geen geld hebben. Dit gaat heel vloei-
end; de kunstenaars lenen spullen en zetten naderhand 
ook iets terug. 
Theunis zegt: “Je krijgt de open, vrije mogelijkheid zonder 
voorwaarden of eisen om iets te doen. De kunstenaars 
zien het als een kans. Ze groeien door deze plek en de 
ongedwongen, vrije, open sfeer doet de rest. Dat is vaak 
wel anders in de reguliere hulpverlening. Daar is vaak een 
log apparaat, gekaderd door regels die niet mee kunnen 
bewegen met de wensen van de doelgroep.” 

door HENNY VAN DALEN EN JOHN JONGEJAN
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DE DUIZEND SUCCESSEN VAN ONZE 
KUNSTENAARS ZIJN ONZE ÉCHTE WINST

Rob geeft aan hoe fantastisch dit project is: “Er komen 
hier elke dag tussen de vijftien en dertig kunstenaars. We 
kijken hoe we naast de mensen kunnen gaan staan. Ons 
project werkt zonder winstoogmerk; de duizend succes-
sen van de kunstenaars zijn de echte winst. Daarbij komt 
nog dat de kunstenaars ook eigenaar zijn van The Living 
Museum. Het is immers hun kunst die tentoongesteld 
wordt en zij bepalen zelf wat er mee gedaan wordt. Zo 
was er een Syrische vluchteling die alle ruimte kreeg om 
zijn kunst te maken terwijl hij dat in eigen land niet kon. 
Door het project heeft hij zijn talenten kunnen ontwikke-
len.”

Een bolwerk van positieve energie
Bij The Living Museum zijn ze er erg trots op dat ze de 
kunstenaars een plek geven om te groeien, waardoor ze 
weer andere stappen naar buiten kunnen zetten. Rob en 
Theunis willen de hulpverlening van binnenuit verande-
ren. “Aan het eind van de dag gaat iedereen blij weg. De 
kunstenaars die hier regelmatig komen, geven aan minder 

te drinken, minder naar middelen te grijpen en minder 
medicatie nodig te hebben. Juist de eigenheid en het hart 
van de kunstenaar aanspreken maakt meer mogelijk dan 
kaders, regels en strakke doelen voor de zorgverzekering. 
En als het lukt om als kunstenaar weer te groeien, ga je 
groeien op alle levensgebieden. Je voelt je dan weer ver-
antwoordelijk voor je leven en dat maakt dat je je sterker 
voelt. Het is dan een bolwerk van positieve energie en 
persoonlijk herstel.”
 
In de Week van de Psychiatrie verzorgt The Living Muse-
um exposities bij de ggz in Waalwijk, een pop-upmuseum 
en een expositie in Dongen. Ook op de eigen locatie 
wordt aandacht besteed aan deze week.

Portret van ‘The Living Museum’ Tilburg.
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Het is zeker een aanrader om The Living 
Museum te bezoeken, je wordt gastvrij 
ontvangen. Voor meer informatie: 
www.thelivingmuseumtilburg.nl

Adres: Enschotsestraat 250-01, Tilburg
Telefoon: 06-14.23.09.39

  Openingstijden: 
- maandag/dinsdag: 10.00-15.00 uur
- woensdag: 14.00-22.00 uur
- zaterdag: 10.00-13.00 uur
Zie website ivm speciale informatie 
vanwege coronamaatregelen.



Hoe moedig moet je zijn om te 
vertellen dat je geen dromen hebt? 
René Wirken vertelt op een
 nazomermiddag zijn verhaal. 
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ALS DROMEN 
STILSTAAN

René is vijf jaar geleden uitgevallen met een burn-
out en een depressie. Hij werkte bij een re-integra-
tiebureau. Jarenlang heeft hij mensen met autisme 
begeleid zonder de link te kunnen leggen dat dit ook 
bij hemzelf speelde. 
René: “Ik speel mijn hele leven al een rol. Ik ben goed 
in het leggen van contacten met vreemden en in een 
groep kan ik mijn rol aardig vervullen. Op afstand kan 
ik goed met mensen overweg, maar ik wil voorko-
men dat ze te dichtbij komen. Daarom ben ik ook 
vaak van werkomgeving geswitcht. Ik heb vijftien jaar 
als re-integratiemedewerker gewerkt om mensen te 
begeleiden bij het vinden van werk en vervolgens te 
coachen. 
Toen ik met een cliënt het laatste gesprek had afge-
sloten, vroeg deze hoe het met mij ging. Hij zag iets 
aan mij. Dat was voor mij het moment om ermee te 
stoppen. Mijn masker scheurde.”

Er volgde een periode van vier jaar met verschillen-
de therapieën bij verschillende instanties totdat in 
oktober 2019 door GGz Breburg de diagnose autisme 
werd gesteld. Na het doorlopen van een uitgebreide 
vragenlijst van een stagiaire en na een aantal sessies 
was het duidelijk wat er aan de hand was. 
René: “Dat was heel dubbel, maar ik was eerder 
opgelucht dan teleurgesteld. Ik had nu hoop dat er 
een oplossing zou komen voor de problemen waar ik 
tegenaan liep. Ik heb nu individuele begeleiding die 
omgezet gaat worden naar groepstherapie over het 
zelfbeeld. Mijn zelfbeeld is vrij negatief. Dat verdient 
aandacht. 
Daarnaast zit ik bij GGz Breburg in een 3-jarig traject 
op zoek naar werk. Dat wordt voorzichtig opgepakt 
omdat ik heel bang ben voor de toekomst. Ik ben 
bang dat ik het gewoon niet meer kan. Nu ik mezelf 
een beetje leer kennen zie ik dat hoe ik ben niet 
altijd past in een werkomgeving. Ik vind het lastig 
om met mensen om te gaan. Ik heb het idee dat de 
energie daarvoor op is. Ik geef het nog niet helemaal 
op, maar het valt me wel heel zwaar.” 

In de individuele therapie die ik nu heb, leer ik hoe ik 
het beste kan omgaan met mijn autisme. In het om-
gaan destijds met mijn klanten herkende ik weleens 
dingen, maar ik had niet in de gaten dat het bij mij 
ook zo was. Dat ga ik nu steeds meer inzien en dat is 
heel confronterend. 
Ik ben ook boos op allerlei instanties waar ik voor 
behandeling ben geweest voordat ik bij GGz Breburg 
kwam. De behandelaar van voor de ggz zei bijvoor-
beeld na 2,5 jaar dat ze uiteindelijk toch niets voor 
mij konden betekenen. Ze zouden me doorverwijzen. 
Elke doorverwijzing houdt weer een wachttijd in. Ik 
heb het gevoel dat ik jaren verspild heb met wachten 
en verkeerde behandelingen. 
Bij alle instanties waarmee ik te maken had en heb 
zijn er lange wachttijden en ook het UWV heeft me 
behoorlijk in onzekerheid gelaten door mijn recht op 
uitkering te laat vast te stellen. Mijn WIA-WGA-uitke-
ring is inmiddels gestopt en ik heb nu een vervolguit-
kering. Gelukkig werkt mijn vrouw, maar ik voel me 
daar wel schuldig over. Zij kan voorlopig niet stoppen 
met werken. 
Er zit veel kwaadheid, frustratie en heel veel verdriet 
bij mij. Ik heb wat afgehuild de afgelopen jaren. Ik 
deed er in mijn werk alles aan om mensen weer aan 
het werk te krijgen. Het is voor mij lastig om zelf om 
hulp te moeten vragen, om aan de andere kant te 
staan. 
Momenteel voel ik mij het beste als ik alleen ben of 
samen met mijn vrouw. Ik ben de hele dag wel bezig. 
Ik klus, sport, doe vrijwilligerswerk, heb mijn hobby’s, 
maar heb weinig sociale contacten. 
Het is belangrijk dat ik iets heb om naar uit te kijken, 
zoals een reisje met mijn vrouw naar Wenen. 
Ik heb ook weleens voor het spoor gestaan. Met mijn 
vrouw heb ik gesproken over mijn suïcidale gedach-
ten, dat wil je niet, maar het overkomt je. Mijn kin-
deren pakken me af en toe even vast omdat ze niet 
weten wat ze moeten zeggen. Ik vind niet dat een 
kind zich zorgen moet maken om zijn vader. Dat vind 
ik lastig. Dromen voor de toekomst heb ik nu niet. Ik 
probeer te overleven.” 

door ADDY BAKX
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DE PRIKKEL(D)RAAD 
EEN KAPOTTE FIETS
door JOHN JONGEJAN

Ik fiets op een zonnige werkdag naar een huisbe-
zoek en geniet van de mooie stad. Ook ben ik blij 
dat ik naar mijn laatste afspraak moet want ik ben 
wel moe en een beetje gespannen van heel de 
dag. Ik parkeer mijn fiets in het rek en loop naar 
het adres. Tijdens het gesprek hebben we het over 
dromen waarover de ander veel vertelt. We zijn het 
er over eens dat hoewel een psychose heftig kan 
zijn er daarna een goed herstel mogelijk is waarin 
dromen uit kunnen komen. Na het gesprek loop ik 
naar beneden, ga de voordeur uit en wil mijn fiets 
pakken. Shit, mijn zadel is gestolen! Het is eraf…
Wat een slechteriken! Wie heeft dit gedaan? Wat 
moet ik nu? Ineens schiet ik in de stress zoals wel 
vaker bij dit soort onverwachte tegenslagen. Dan 
denk ik warrig, raak in paniek waarbij mijn mond 
droog wordt en ik begin te zweten. Wat te doen? 
De mooie stad lijkt nu plotseling dreigend en in mijn 
beleving hard en koud. Ik doe mijn fiets van het slot 
en besluit te gaan lopen richting het centrum, waar 
fietsenwinkels zijn. Ik ga lopen en het in beweging 
blijven voelt veilig voor mij. Terwijl ik loop, worden 
mijn gedachten steeds negatiever. Ik voel me alleen 
en eenzaam. Dan kun je toch bellen als het moeilijk 
is op sommige momenten? zeggen anderen altijd. 
Dat bellen maakt het alleen maar erger want ik wil 
aan een ander  niet toegeven dat ik nu zo kwetsbaar 
ben. Ik moet hier zelf doorheen. Al gauw kom ik bij 
een kruispunt waar ik vroeger psychotisch rondliep. 
Ik blokkeer mijn emoties door hier niet te veel aan 
terug te denken. Ik zet juist door en het vervelende 
gevoel zakt wanneer ik voorbij dat kruispunt ben en 
al dichterbij de fietswinkel. Het kost veel energie. 
Ik vecht een beetje tegen mezelf en mijn impulsen. 

Ik zou alles kapot willen maken want ik ben ook erg  
boos omdat  mijn zadel eraf is gesloopt. Uiteindelijk 
bij de fietszaak aangekomen kan er direct een nieuw 
zadel op gezet worden.  Mijn vervelende gevoelens 
en gedachten normaliseren. Het kost wel weer een 
aardige duit, maar ja, dit ongemak en de tegenslag 
zijn  gelukkig verholpen. Ik bedenk dat ik me voor 
en tijdens het laatste huisbezoek goed voelde. Hoe 
kan het dat ik zo diep zak? Hier heb ik niet een, 
twee, drie een antwoord op. Ik maakte vroeger 
de ervaren tegenslag juist erger door bijvoorbeeld 
doelloos en zonder richting te gaan dolen in de stad. 
Ik was dan zo uit het veld geslagen dat ik niet wist 
hoe ik het moest oplossen. Later had ik medicatie 
voor deze pijn nodig waardoor de paniek 
wegging. Nu neem ik die medicatie niet meer 
omdat ik geleerd heb in beweging te blijven. Dus ga 
ik zonder omwegen van A naar B.  Dat levert geen  
onverwachte zaken op die mijn toestand kunnen 
verslechteren. Ik heb geleerd om in beweging te 
blijven. Dat deed ik ook toen mijn situatie minder 
rooskleurig was dan nu. Ik had geen huis, geen baan 
of relatie en stond letterlijk ergens beneden op de 
ladder. Ik heb vele drempels en valkuilen overwon-
nen. Ik ben sterk genoeg om kapotte dromen nieuw 
leven in te blazen. Als ik het maar in stapjes doe en 
in beweging blijf. Feit blijft dat ik soms uit balans 
raak maar niet meer zo heftig als vroeger. Als ik dan 
een stap terugzet kan ik wel de droom voor ogen 
blijven houden. Zo kan ik later weer stappen vooruit 
zetten. Misschien is het wel een leerschool voor mij 
om als iets tegenzit juist de schouders eronder te 
zetten want ik heb dromen genoeg.
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Op 1 september zat De Piramide aan tafel met de drie partijen in de triade: cliënten, familie en instelling. Redac-
tieleden Niek, John en Stan spraken met Cees van Gils (cliëntencommissie volwassenen en dagelijks bestuur van 
de cliëntenraad), Jackelien Klerks (secretaris van de Verpleegkundige Adviesraad, VAR) en Frank Bouwmeester 
(bestuurslid van Ypsilon Tilburg/Midden-Brabant). Centrale vraag was: welke droom heb je de afgelopen jaren zien 
uitkomen, en welke droom wil je nog bereiken? En waar loop je nog tegenaan?

daarmee om? “Ik zeg altijd: de cliënten zitten in de veilige 
thuishaven bij GGz Breburg, maar de patiënten zitten 
thuis.” In dit kader vond Niek het vreselijk dat een cliënt 
eerst weer in crisis moet raken voor iemand naar hem 
omkijkt; dat moet volgens hem veel laagdrempeliger en 
sneller. Een ander probleem dat volgens Jackelien mee-
speelt, is dat er vaak ofwel te veel zorg is, ofwel te weinig 
(bijvoorbeeld doordat het uit een bepaald potje gefinan-
cierd moet worden). Terwijl volgens haar leidend moet 
zijn wat het beste past.

Deeltijd-IHT
Cees zag nog een andere mooie nieuwe ontwikkeling 
waarmee voor hem een droom uitkomt: deeltijd-IHT. “Dat 
is intensieve thuisbehandeling voor mensen die zich na 
hun intake nog niet helemaal goed voelen en zo weer 
wat dagstructuur kunnen opbouwen. Dat kan ook bij een 
cliënt die zelfstandig woont. Toen ik voor de tweede keer 
afgleed, wilde ik niet naar de HIC. Tot er plaats was bij 
CVS, wilde het crisisteam me toen elke dag zien en moest 
ik twee keer per dag bellen.”
Volgens Frank hebben Ypsilon-leden echter liever dat 
hun familielid in een kliniek behandeld wordt. “IHT geeft 
volgens hen te veel stress en rotzooi; het vereist ook dat 
de familie voldoende informatie krijgt, zodat alle partijen 
echt gelijkwaardig zijn.” Niek daarentegen vond dat thuis 
behandelen een mooie toevoeging kan zijn, mits er maar 
samen wordt overlegd. Jackelien vulde aan: “Het zou 
erom moeten gaan wat er op dat moment nodig is en hoe 
je als familie daarop kunt aansluiten. Ook kun je het beste 
zo breed mogelijk kijken. Zo zijn er in de wijk misschien 
wel mensen die met praktische dingen de mantelzorger 
willen ontlasten.”

De reis van de cliënt
Cees verrichtte de aftrap met een mooie droom die hij 
iedereen gunt: het nieuwe project ‘De reis van de cliënt’, 
waar ook zijn cliëntencommissie volwassenen over mee-
denkt. “Door meteen bij de aanmelding een diagnose te 
stellen en een traject te starten, heb je een doorstroom 
van A naar Z en val je niet meer in een gat. Zelf heb ik 
ervaren dat het een goede zaak is. Toen ik weer begon 
af te glijden, zorgde mijn huisarts dat ik meteen met de 
praktijkondersteuner om de tafel ging zitten. Met op tijd 
de juiste hulp is soms niet eens specialistische ggz nodig. 
Mijn droom is dat je daarbij samenwerkt met anderen 
en het niet alleen aan de ggz overlaat; dan bereik je ook 
meer.”
Een droom van Frank is dat minder strikt wordt om-
gegaan met de privacy en eerst naar het belang van 
de patiënt wordt gekeken. “Sinds de start van de AVG 
(privacywetgeving) horen we (door overmatig beroep op 
privacywetgeving) vaak niet wat er met onze familieleden 
aan de hand is; dat is een drama. Voor een gelijkwaar-
dige rol in de triade moet de familie dezelfde informatie 
hebben als de hulpverlener.”
Jackelien op haar beurt ziet het liefst dat iedereen een 
droom heeft (reëel of niet); dan zie je waar zijn interesse 
ligt. “In mijn ogen gelden voor iedereen drie basisprinci-
pes: een eigen plekje waar je je prettig voelt, mensen bij 
wie je terechtkunt en iets leuks om te doen. Vreemd dat 
die basale mantelzorg er vaak niet is; daarom betrek ik 
als casemanager het netwerk er steeds bij.”
Om de juiste zorg te krijgen hebben familie en cliënt el-
kaar ook nodig. Dat gaat echter niet vanzelf. Zo gedraagt 
volgens Cees een cliënt die na ontslag weer thuiskomt 
zich soms heel anders dan voorheen; hoe gaat de familie 

CLIËNTEN, FAMILIE EN 
INSTELLING DELEN 
HUN DROMEN OVER 
GOEDE ZORG

door STAN DE LAAT
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goed met de huisarts worden afgestemd.” Daarom is ook 
aan het eind van een ggz-behandeling volgens Niek goed 
overleg belangrijk. “Vaak wordt van alles afgeschoven op 
de huisarts; die voelt zich dan weleens een afvalputje. 
Soms wordt een cliënt met forse, niet zelden levenslan-
ge, medicatie ontslagen zonder dat de huisarts durft in 
te grijpen. Daarom moet de huisarts desgewenst de ggz 
kunnen benaderen voor intercollegiaal overleg.” 

De koppen bij elkaar
Jackelien vult aan: “Ambulantisering wordt vaak bedacht 
vanuit kantoren, niet vanuit mensen die ermee te maken 
hebben. Daarom is het de droom van de VAR dat ver-
pleegkundigen het beleid meer mee kunnen bepalen en 
niet slechts uitvoeren. Vooral zij hebben contact met cli-
ent en familie. Gelukkig wordt de VAR steeds beter overal 
bij betrokken, al hebben we geen formele medezeggen-
schap.” Ook worden de lijnen met de Raad van Bestuur 
steeds korter. “Vier keer per jaar hebben we overleg en 
ook tussendoor kunnen we hen altijd benaderen. Daar-
mee wordt een droom werkelijkheid. Een andere droom 
van de VAR is verpleegkundigen te binden en boeien door 
het werk via scholing uitdagend te houden en te facili-
teren. Ook willen we onze kennis meer bundelen met 
andere instellingen.”
Volgens Cees zouden ook cliëntenraad, familieraad 
en VAR eens de koppen bij elkaar kunnen steken: wat 
kunnen ze voor elkaar betekenen? “Zeker nu de cliënten-
raad bezig is om de medezeggenschap te ontschotten en 
steeds beter op de kaart te zetten. Het is zaak om je ge-
zicht niet alleen bij cliënten te laten zien, maar ook bij je 
collega’s. Samen kunnen we wat bereiken.” Deze bijeen-
komst was daartoe een goede aanzet. “We hebben al een 
droom waargemaakt door met drie partijen anderhalf uur 
te brainstormen over wat er speelt en wat we belangrijk 
vinden”, stelde Niek afsluitend tevreden vast.

Minder administratieve rompslomp
Een droom van Frank is dat de nieuwe Wvggz (Wet 
verplichte ggz, de vervanger van de oude Wet Bopz), 
kan vasthouden aan de wettelijke doorlooptijd van twee 
weken. “Nu duren sommige casussen wel twee tot vier 
maanden, ook doordat veel meer partijen betrokken zijn. 
Als de cliënt weigert, kan er nog geen zorgmachtiging 
worden afgegeven. Een drama voor de cliënt, want die zit 
in crisis.”
Volgens Jackelien wilde de Wvggz cliënten en netwerk 
meer inspraak geven bij gedwongen zorg, maar al die 
vreemde regels leidden tot veel administratieve romp-
slomp. Daarom is het volgens Niek zaak om de oorspron-
kelijke droom achter de Wvggz vast te houden. “Maar 
elke politieke besluitvorming die langer dan vijf jaar 
duurt, levert een draak van een wetgeving op. Er komen 
ook steeds meer regels bij; daardoor raakt de droom tot 
verminderen van de administratiedruk steeds verder uit 
beeld. Het niet vertrouwen van professionals is wel fors 
doorgeschoten. Constant moet je verantwoorden dat 
je niet uit je neus zit te eten. Bij mijn start veertig jaar 
geleden besteedde ik 95% aan patiëntenzorg en 5% aan 
administratie. Toen ik tien jaar geleden stopte, was die 
verhouding 60% - 40%. Maar daarvoor ben je geen hulp-
verlener geworden.”

Goede nazorg
Cees heeft nog een andere droom: dat een cliënt bij zijn 
ontslag een goed nazorgtraject heeft. Daar moet je als 
cliënt al tijdens je behandeling over in gesprek gaan. “Zelf 
wil ik vier keer per jaar een ‘apk-keuring’ bij mijn POH; 
ook wil ik iemand kunnen bellen als ik dreig af te glijden.”
Gelukkig is er volgens Jackelien meer aandacht gekomen 
voor dit soort transitiemomenten, want die zorgen voor 
veel stress. “Daarom moet er een warme overdracht zijn, 
zodat de cliënt kan wennen aan de nieuwe hulpverlener. 
Belangrijke zorginhoudelijke informatie moet ook altijd 
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VOEL JE VRIJ OM...
... ook zelf een artikel voor dit blad in te sturen. 

Of laat je interviewen als je iets wilt delen.

Ons mailadres is:

depiramide@ggzbreburg.nl

GRATIS MEE TE NEMEN!
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